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باز هم خدمت سربازی کاهش یافت
رئیس کل ستاد نیروهای مسلح از کاهش و کسری خدمت 
بــرای فرزندان ایثارگران، افراد دارای خدمت بســیجی و 
همچنین مهارت آموزی خبر داد .سرلشگر محمد باقری 
در حاشــیه نشست با فرماندهان ارشــد انتظامی استان 
کرمان اظهار داشت: مسئله سربازی مسئله آسانی نیست 
که با تصمیمات ناگهانی بتوان تغییرات اساسی در آن داد 
زیرا سرباز و جوان عزیز ما در این مقطع زندگی می آید و 
مسوولیت در دفاع و امنیت کشور موضوع ساده ای نیست.

وی بیان کرد: پس از بیش از یک ســال و نیم بررســی و 
تلاش صــورت گرفته، فرماندهان پذیرفتند با جایگزینی 
ســایر نیروها و تغییرات فرآیندها بتوانیم سه ماه خدمت 
ســربازی را کاهش دهیم که اتفاق افتاد.رئیس کل ستاد 
نیروهای مسلح از کاهش و کسری خدمت برای فرزندان 
ایثارگــران، افــراد دارای خدمت بســیجی و همچنین 
مهارت آموزی خبر داد و ابراز داشــت: میانگین زمانی که 
سرباز خدمت می کند ماه های زیادی نیست با این وجود اما 
تلاش بر این است تسهیلات بیشتری برای سربازان فراهم 
کنیم هرچند کار آسانی نیست.سرلشگر باقری در پایان 
سخنان خود با اشاره به حضور و انجام وظیفه سربازان در 
سرتاسر مرزها و بخش های مختلف کشور اظهار داشت: 
هرچند نمی توان به آسانی تصمیماتی برای سربازان اتخاذ 

کرد اما تلاش برای تسهیلات بیشتر صورت می گیرد.

سوءاستفاده پدر از پسر 6 ساله در 
اینستاگرام

رئیــس پلیس فتا تهران بزرگ از بازداشــت مردی خبر 
داد که از شــیرین زبانی پسر ۶ ساله اش سوءاستفاده و او 
را به اســتفاده از الفاظ رکیک و تظاهر به شراب خواری 
مجبور می کرد.ســرهنگ داوود معظمی گودرزی گفت: 
به دنبال انتشار ویدیوهایی با محتوای فحاشی، تظاهر به 
مشروب خواری و... از سوی یک کودک در فضای مجازی و 
عادی انگاری این عمل زشت که منجر به ناراحتی و ایجاد 
دغدغه برای مردم نیز شــده بود، رسیدگی به موضوع با 
توجه به درخواست های مکرر کاربران شبکه های اجتماعی 
برای برخورد قانونی با تولیدکننده این ویدیوها در دستور 
کار قرار گرفت.رئیس پلیس فتای پایتخت ادامه داد: در 
ادامه کارشناسان پلیس فتا تحقیقات خود را آغاز کرده و 
باروش های فنی گرداننده صفحه اینستاگرامی منتسب به 
کودک مذکور را شناسایی کردند. در ادامه نیز هماهنگی 
با مقام قضایی انجام شد و ماموران این فرد را در در یکی 
از محله های جنوبی تهران بزرگ دستگیر و به پلیس فتا 
پایتخت منتقل کردند.وی با بیان اینکه متهم مذکور پدر 
پسربچه ۶ ساله بود، گفت: کلیپ های تولید و منتشرشده 
از سوی این فرد نقض آشکار حقوق کودکان و از مصادیق 
بارز کودک آزاری بود. علاوه بر آن ترویج شــراب خواری، 
نوچه پروری، به کار بردن الفاظ رکیک جنســی توسط 
کودک و... نیز از ســوی پدر این کودک انجام شده بود.

معظمی گودرزی با اشــاره به انجام تحقیقات از پدر این 
کودک گفت: متهم اعتراف کرد که به همراه دوســتانش 
اقدام به تولید و انتشــار ویدیو از پسر ۶ ساله اش کرده و 
قصد داشــته از طریق جــذب دنبال کننده برای صفحه 
اینســتاگرامی خود درآمدزایی کند.رئیس پلیس فتای 
پایتخت گفت: متهم  همچنین بیان داشت که در تصاویر 
شرابخواری فرزندش عمل شرب خمری انجام نگرفته و 
تنها شبیه سازی با آب و نوشیدنی انرژی زا انجام داده است.

بازداشت بدنساز زنی که تصاویر 
نامناسب در اینستاگرام منتشر کرد

زنی که تحت عنوان مربی باشــگاه بدنسازی بانوان اقدام 
به انتشار تصاویر نامناسب در بستر اینستاگرام کرده بود 
شناسایی و دستگیر شد.ســرهنگ سید نظام موسوی، 
رئیس پلیس فتای فرماندهی انتظامی غرب استان تهران 
در تشریح جزئیات این خبر گفت: برابر رصد به عمل آمده 
در فضای مجازی از سوی کارشناسان پلیس فتا، مشخص 
شــد فردی تحت عنوان مربی باشگاه بدنسازی بانوان در 
بستر اینستاگرام، اقدام به انتشار تصاویر نامناسب از برخی 
هنرجویان و ورزشکاران کرده است. در همین راستا نیز 
رســیدگی به موضوع را به صورت جدی در دستور کار 
ماموران پلیس فتا قرار گرفت.رئیس پلیس فتا فرماندهی 
انتظامی غرب استان تهران افزود: در تحقیقات اولیه پلیس 
مشخص شــد فرد مورد نظر در اینستاگرام دارای حدود 
23 هزار دنبال کننده اســت. بلافاصله این صفحه تحت 
رصد و پایش اطلاعاتی پلیس فتا قرار گرفت و در نهایت 
پس از اقدامات فنی، گرداننده صفحه مورد نظر شناسایی 
شد.موسوی با اشاره به انجام هماهنگی با مقام قضایی و 
اخذ مجوز عملیات، گفت: ماموران پلیس فتا با هماهنگی 
مقام قضائی، فرد مورد نظر را به پلیس فتای غرب استان 
تهران احضار کرده و تذکرات لازم در خصوص عکس های 
نامناسب منتشرشده در داخل این صفحه را به وی ارائه 
کردند. در ادامه نیز تمامی تصاویر نامناسب از این صفحه 
پاک شده و با تشــکیل پرونده، متهم برای سیر مراحل 
قانونی به دادسرای عمومی شهرستان اسلامشهر معرفی 

شد.

ترفند عجیب سند نمره کاران 
خوردوهای لوکس خارجی

کارآگاهان عملیات ویژه پلیــس آگاهی فراجا با اجرای 
ماموریتی باند حرفه ای سند نمره کاران خوردوهای لوکس 

خارجی را شناسایی و اعضای آن را دستگیر کردند.
ســرهنگ ضرغام آذین، معاون عملیات ویژه پلیس 
آگاهی فراجا با بیان اینکه اعضای این باند اقدام به وارد 
کردن خودروهای گذر موقت به کشــور کرده بودند، 
گفت: همچنین آنــان در مواردی ارکان اصلی و انواع 
قطعات خودورهــای لوکس خارجی را نیز به صورت 
قاچاق وارد کشور کرده بودند. در ادامه این افراد نسبت 
به جایگزینی و تغییر ارکان بر روی خودروهای مشابه 
موجود در داخل کشــور نظیر خودروهای تصادفی یا 
سوخته و ... اقدام کرده و سپس خودروها را به قیمت 

روز در بازار بفروش می رساندند.

حوادث

هشدار عضو شورای شهر نسبت به 
کمبود آب در دریاچه چیتگر

عضو شــورای شــهر تهران در خصوص کمبود آب در 
دریاچه شهدای خلیج فارس هشدار داد.سوده نجفی در 
تذکر پیش از دستور خود در جلسه شورای شهر تهران 
با بیان اینکه روز دوشنبه از منطقه 22 و دریاچه شهدای 
خلیج فارس بازدید داشتم، گفت: نبود تصفیه خانه برای 
فاضلاب مسکونی برج ها مشکلاتی را ایجاد کرده است به 
گونه ای که من به عینه دیدم که یک برج فاضلاب خود 
را در یک زمین خالی رها می کرد که این زمین تبدیل به 
نیزار شده بود و حجم آب هم به گونه ای بود که احتمال 
غرق شدگی وجود داشت اما در عین حال این زمین فاقد 
هر گونه ایمنی بود و از معاونت شهرســازی می خواهم 
که در این خصوص چاره اندیشی کند.وی با بیان اینکه 
عدم اختصاص حق آبــه دریاچه چیتگر از رودخانه کن 
باعث شده که کمبود آب دریاچه قابل توجه شود، گفت: 
ادامه این روند آســیب زا خواهد بود و از آب منطقه ای 
می خواهیم که برای تأمین حق آبه دریاچه همکاری کند 
و این در حالیست که هشت چاه به عمق 2۵۰ متر دور 
دریاچه حفر شده بود و باید ببینیم که مجوز حفر این چاه 
را چه کســی صادر کرده است.وی با بیان اینکه زمینی 
به وســعت 3۰۰۰ متر در دریاچه چیتگر در اختیار یک 
مجموعــه ای بود که آن را تبدیل به رســتوران و کافی 
شاپ کرده بود، گفت: با اینکه سود زیادی از این فضای 
تجاری نصیب مالک می شود اما ماهانه تنها 2۵۰ میلیون 
تومان اجاره پرداخت می کند که خارج از صرفه و صلاح 
شهرداری تهران است و لازم است که اداره کل حقوقی 

شهرداری به این موضوع ورود کند.

 وضعیت ترافیک تهران
 از بحران گذشته است

رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران با بیان 
اینکه شرایط سخت ترافیکی فقط مختص شب  های بارانی 
نیســت و همواره در تهران وجود دارد، گفت: متأسفانه 
وضعیت ترافیک تهران از بحران گذشــته است و در قعر 
مشــکلات ترافیکی قرار گرفته ایم.سید جعفر تشکری 
هاشــمی به بررسی پرونده توســعه ناوگان حمل و نقل 
عمومی تهران و ترافیک آن پرداخت  و با تأکید بر اینکه 
باران و برف در افزایش تراکم ترافیک مؤثر هستند اما این 
مشــکل مقید به این موضوع نیست، افزود: درست است 
که این موارد  شــدت ترافیک را بیشتر می کنند اما باید 
تأکید کنم که وضعیت ترافیکی تهران و ارائه خدمات به 
هیچ وجه مناسب نیست. وی ادامه داد: هرچند مدیریت 
کنونی مسئولیت دارد اما مشکلات فعلی نتیجه چندین 
سال مدیریت اشتباهی است که در گذشته وجود داشته 
است و  آن را ارزان اداره کردن شهر می خواندند، چرا که 
به دلیل عدم تأمین ناوگان حمل و نقل عمومی مردم به 
سمت خودروهای شخصی و تاکسی  های اینترنتی رفته اند.

تحقیقات درباره قتل داریوش مهرجویی 
ادامه دارد

سخنگوی قوه قضاییه گفت که کیفرخواست متهمین پرونده 
قتل داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر نیمه اول آذر 
ماه صادر خواهد شد.مســعود ستایشی در نشست خبری 
سخنگوی قوه قضاییه در باره آخرین وضعیت پرونده قتل 
داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر گفت:  در این زمینه 
رییس کل دادگستری استان البرز زحمت کشیدند در دو و 
ســه مرحله اطلاع رسانی کردند. من در جلساتی که بوده 
تا آنجایی که امکان اطلاع رســانی داشته مطالب را گفتم. 
پرونده جنایی و کیفری و در مرحله دادسراست و باید تمام 
ابعاد و زوایای پرونده در اطلاع رسانی مورد توجه قرار گیرد. 
در خصوص پرونده مرحوم داریوش مهرجویی و همسرشان 
تــا الان ۴ نفر متهم که حاضــر در صحنه قتل بودند و به 
اعمال ارتکابی اقرار داشتند. علاوه بر این اقراری که متهمان 
داشتند امارات دیگری هســت که در پرونده وجود دارد و 
بر موضوع و ارتکاب قتل دلالت دارد.ستایشــی ادامه داد: 
یکی ازموارد و نکاتی که مطمح نظر بازپرس و دادستان ما 
در شهرستان فردیس واقع شــده این است که آلت قتاله 
خون آلود  و اموال مســروقه ای در محله اختفای متهمان 
بوده است؛ مثل طلایی که کشف شده و به تایید دخترشان 
رســیده و درمحل اختفای متهمان بوده است.  خونی در 
محل ارتکاب جرم کشف شده و این خون در صحنه قتل با 
خون یکی از متهمان انطباق دارد. گوشی مقتولین از منزل 
یکی از متهمان کشف شــده است. بازبینی پیام هایی که 
در گوشی تلفن بوده دلالت بر این موضوع دارد.  تحقیقات 
ادامه دارد. استعلاماتی صورت گرفته است. منتظر جلب به 
دادرسی و صدور کیفرخواست هستیم. ان شاءالله در نیمه 
اول آذرماه پرونده به صدور کیفرخواست منتهی خواهد شد. 
این قتل های دلخراش با کمترین زمان و با اهتمام ویژه ای 
کشف شد و مطمئن باشید که کسانی که مجرمیتشان به 

اثبات برسد به سزای عملشان خواهند رسید.

مجموعه سعدآباد برای قطع درختان 
مجوز نداشت

رییس شورای شهر تهران گفت: مجموعه سعدآباد برای 
قطع درختان مجوز کمیسیون ماده ۷ را دریافت نکرده بود.

مهدی چمران درباره قطع درختان در مجموعه سعدآباد 
نیز با بیان اینکه کار خلاف در مجموعه سعدآباد این بود 
که مجوز کمیسیون ماده ۷ را دریافت نکرده بودند، افزود: 
سازمان بوســتان ها هم اگر می خواهد درخت قطع کند 
باید اجازه بگیرد، چه برســد به مجموعه  های دیگر. بنده 
این موضوع را مطرح کردم و بی بی ســی اعلام کرد که 
ما حمایت کرده ایم. از بی بی ســی انتظاری نیست و از 
رســانه  های خود درخواست می کنیم اخبار را به درستی 
ارسال کنند. باید سعی کنیم خودمان برای خودمان مشکل 
ایجاد نکنیم.وی با تأکید بر اینکه مســائلی که برای بنده 
مبهم است بلافاصله با تماس، پیگیری می کنم گفت: در 
خصوص مسئله آب و یا قطع درختان مجموعه سعدآباد، 
موضوع را بلافاصله پیگیری کردیم. درست است که مشکل 

کم آبی داریم اما نباید آب بوستان ها را قطع کرد.

هاشور

همدلی| حمید رضا خالدی: بالاخره بعد از 
چند ماه رسما خبر ویزای شینگن عربی اعلام 
شــد که انعکاس فراوانی در حوزه گردشگری 

جهان داشت. 
چندی قبــل بود کــه وزیر اقتصــاد   امارات 
متحــد  ه عربــی، از تصمیم کشــورهای عضو 
شــورای همکاری خلیج فارس )GCC( برای 
راه انــد  ازی یک سیســتم رواد  یــد   واحد   خبر 
د  اد   که به موجب آن ســاکنان این کشــورها 
می توانند   آزاد  انه بین کشــورهای عضو ترد  د   
Citi� )کنند  . د  ر حال حاضر تنها شــهروند  ان 

zen( کشورهای عضو شورای همکاری خلیج 
فارس می توانند   بــد  ون ویزا به امارات متحد  ه 
عربــی، عربســتان، بحرین، کویــت، عمان و 
 )Expatriates( قطر سفر کنند   و مهاجران
مقیم این کشــورها، برای ســفر به هر یک از 
کشــورهای عضوGCC، باید   د  رخواست ویزا 
کننــد  . اگرچه برخــی از ملیت هــا می توانند   
بد  ون ویزا یا با د  ریافت ویزای بد  و ورود   به این 
کشورها سفر کنند  . اوایل سال جاری میلاد  ی 
بــود   که وزیر گرد  شــگری بحریــن از برنامه  
کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس، 
برای صد  ور ویزای شــینگن برای گرد  شگران 
خبــر د  اد  . »فاطمه الصیرافی« طی ســخنانی 
د  ر روید  اد   نمایشــگاهی بازار سفر عربی گفت 
که مذاکرات د  ر ســطح وزیــران برای اجرای 
یک سیســتم رواد  ید   یکپارچه د  ر حال انجام 
است و این سیستم به زود  ی  راه اند  ازی خواهد   
شــد  . یکی از مقامــات وزارت اقتصاد   امارات 
متحد  ه عربی نیز د  ر آن جلســه گفته بود   که 
این سیستم به گرد  شــگران کمک می کند   تا 
با خرید   یک پکیج ســفر بد  ون محد  ود  یت از 

چند   کشور بازد  ید   کنند  .
این طرح به تازگی در نشســت وزیران کشور 
شــورای همکاری خلیج فارس در مسقط به 
تصویب رســید. خبرگــزاری عمان نوشــته 
اســت این طرح تاثیرات مثبتی بر بخش  های 
اقتصادی و گردشــگری جنوب خلیج فارس 
خواهد شد. کشــورهای جنوب خلیج فارس 
تلاش می کنند درآمدهــای غیرنفتی خود به 

ویژه گردشگری را افزایش دهند. 
این ویزا به ســود گردشــگران ایرانی خواهد 
شــد. روابط ایران با دولت بحرین قطع است 
و معمــولا ویــزای گردشــگری بحرین برای 
ایرانی ها صادر نمی شــود. کویــت هم هیچ 
ویزای گردشــگری برای ایرانی ها صادر نمی 
کند. همچنین هنوز صدور ویزای گردشگری 
عربستان ســعودی برای ایرانی ها فعال نشده 

است.
ویزای مشترک شورای همکاری خلیج فارس،  
شبیه ویزای شــنگن میان 2۷ کشور اروپایی 
برقرار است. افراد با دریافت ویزا از یک کشور 
عضو شنگن می توانند به سایر کشورهای عضو 
ایــن پیمان هم بدون نیاز بــه دریافت ویزای 

جداگانه،  سفر کنند.
البدیوی” دبیرکل شورای همکاری  “جاســم 
خلیج فارس گفت؛ پیش بینی می شود ویزای 
جدید، ســال آینده ) 2۰2۴ ( یا سال 2۰2۵ 

راه اندازی شود.
وی گفت برآورد می شــود ایــن طرح جدید 
منجر به ساده ســازی اقدامات سفر، حمایت 

از ارتباطــات و هماهنگــی مســتمر میــان 
کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس 
واحد  ویزای گردشگری  شــود.دبیرکل گفت 
در آســان ســازی حرکت گردشــگران میان 
کشــورهای حوزه خلیج فــارس تاثیر مهمی 

خواهد داشت.
علاوه بر این، قرار اســت به زودی جریمه  های 
عبور و مــرور خودروها در کشــورهای عضو 
شــورای همکاری خلیج فارس هم به یکدیگر 
متصل شــوند.وزیر اقتصاد امارات )عبدالله بن 
طوق( هــم در همین خصوص گفته اســت؛ 
ویزای مشترک بخش اساســی در استراتژی 
2۰3۰ گردشگری کشورهای شورای همکاری 
خلیج فــارس اســت. هدف، افزایش ســهم 
گردشــگری در اقتصاد از طریق افزایش سفر 
منطقــه ای و بالابردن میانگین اشــغال هتل 
هاست.اســتراتژی 2۰3۰ گردشگری شورای 
همکاری به دنبال رســیدن تعداد مســافران 
به ۶ کشــور جنوب خلیج فارس به رقم ۱2۸ 
میلیون و ۷۰۰ هزار نفر تا ســال 2۰3۰ است. 
این رقم در سال گذشته میلادی )2۰22(، 3۹ 
میلیــون و ۸۰۰ هزار نفر بــود. این به معنی 

افزایش ۱3۷ درصدی است.
وزیــر اقتصــاد امــارات گفــت ۷۰ درصد از 
گردشــگران ورودی به امارات از کشــورهای 

بزرگ گردشگرفرست هستند.
او تعداد هتل  های امارات را ۱۱۱۴ هتل اعلام 
کرد و گفت این کشور بعد از عربستان سعودی 

بیشترین تعداد هتل در منطقه را دارد.
در حال حاضر شــهروندان ۶ کشــور جنوب 
خلیج فارس بــدون نیاز به گذرنامه می توانند 
به صورت نامحدود به کشورهای یکدیگر سفر 

کنند.
ویزای شینگن در چند جمله

به زبان ساده، ویزای شینگن به دارنده آن این 
امکان را می دهد که در یک ســفر با قدرت از 
مرزهای بین اتریش، آلمان، بلژیک، دانمارک، 
فنلانــد، فرانســه، یونــان، ایســلند، ایتالیا، 
لوکزامبورگ، نروژ، پرتغال، اســپانیا، ســوئد، 

سوئیس و هلند عبور کند. درخواست این ویزا 
جایگزین درخواست و اخذ ویزا برای همه  آن 
کشورها است. این مســئله می تواند افق های 
بســیار گســترده تری را برای دارنــده ویزای 
شینگن جهت ســفر در اروپا، باز کند و به او 
این شــانس را بدهد که از تمــام دیدنی های 
اروپــا لذت ببرد، به شــرط آنکــه بداند ابتدا 
چگونه برای ویزای شــینگن و بیمه شینگن 

درخواست دهد!
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان، این شینگن 
می تواند برای ایرانی ها فرصتی مناســب برای 
ســفر به کشورهای همســایه خواهد بود چرا 
که امــارات ویزای گردشــگری آســان و دو 
کشور قطر و عمان هم ویزای فرودگاهی برای 

ایرانیان صادر می کنند. 
رئیــس این کمیســیون در خصــوص طرح 
توســعه روابط بین الملل بــا تاکید بر ظرفیت 
گردشــگران آســیای میانه و مقوله شینگن 
عربی، اظهار کرد: کشــورهای عضو شــورای 
همــکاری خلیج فارس برای توســعه صنعت 
گردشــگری در منطقه، طرح شــینگن عربی 
را ارائــه کرده اند و بر این اعتقادهســتند که 
ایــن اقدام جان تازه ای به بخش گردشــگری 
و در نتیجه اقتصاد کشــورهای عضو این شورا 
خواهد بخشــید؛ زیرا از تبادلات گردشگران 

است که درآمد ارزی حاصل می شود.
»مــژگان ثابــت تیموری« به توســعه روابط 
گردشگری کشــورهای عضو پیمان شانگهای 
اشــاره و تاکید کرد: با عضویت در این پیمان، 
صنعت گردشگری رشد پیدا می کند اما بهره 
گیــری از این فرصت، نیازمند فراهم ســازی 

زیرساخت های لازم و انجام اقداماتی است.
تهدید یا فرصت؟

مرتضی خاکسار، کارشناس اقتصاد گردشگری 
و استاد دانشــگاه در گفت و گو با »همدلی« 
ایــن خصوص می گوید: ایران کشــوری غنی 
در عرصه گردشگری اســت اما برای استفاده 
از این پتانســیل باید برنامه ریزی کرد. کجای 
دنیا شما می توانید تخت جمشید یا سی و سه 

پل و منارجنبان را پیدا کنید؟ ایران به بیانی 
خودش یک قاره اســت. اما متاسفانه ما نمی 
توانیم از این پتانسیل به خوبی استفاده کنیم. 
وی می افزاید: اما در مقابل کشورهای همسایه 
کــه در مقابل ما اصلا در حوزه گردشــگری 
حرفی برای زدن ندارند، به این نتیجه رسیده 
اند که باید با هم یکپارچه شوند و متحد. این 
ویزای شینگن عربی هم در همین راستاست. 
این کارشــناس حــوزه اقتصاد گردشــگری 
تصریح می کند: آنها بــه اهمیت این موضوع 
پــی برده اند کــه گردشــگری دروازه تعامل 
کشــورها با یکدیگر و جهان اســت. این یک 
واقعیت انکار ناپذیر اســت. یعنی در جاییکه 
چین و هنــد و آمریکا و ترکیه بخش اعظمی 
از درآمد خالصشان از حوزه گردشگری است، 
نباید به ســادگی از کنار این صنعت گذشت. 
کمااینکه هوش مصنوعی نیز پیش بینی کرده 
اســت که بین سالهای 2۰2۵ تا 2۰۴۰، تمام 
در آمدهای  ناشــی از تولیــد ناخالص داخلی 
 )GMP( و درآمد ناخالص شــهری )GDP(
بــه افزایش درآمد گردشــگری متکی خواهد 

بود.
وی با اســتناد به همیــن آمارها می گوید: در 
نتیجه ما نیز می توانیم با کشــورهای همسایه 
مانند ترکیه و افغانســتان و عــراق و...چنین 
تفاهم نامه  های همکاری داشــته باشیم تا از 

این بازار جهانی بی نصیب نباشیم.
اما شــینگن عربی آیا نمــی تواند باعث رکود 
بیشتر بازار گردشگری ایران شود؟ سوالی که 
خاکســار در پاســخ به آن می گوید: من اصلا 
این موضوع را قبول ندارم. همانطور که گفتم 
ایران به اندازه یک قاره پتانســیل گردشگری 
دارد. اتفاقا از منظری دیگر وقتی گردشــگری 
به کشورهای عربی برود می تواند سری هم به 
ایران بزند و از مراکز گردشــگری ما نیز دیدن 
کند. بنابراین به جای دامن زدن به این موارد 
باید تمرکزمان را روی توسعه زیر ساخت ها و 
فراهم کردن زمینه  های مناســب برای حضور 

گردشگران خارجی کنیم.   

»همدلی«در گفت و گو با یک کارشناس ایجاد شبکه جدید گردشگری در آسیا را بررسی می کند: 

شینگن عربی، فرصت یا تهدید؟!

همدلی| رئیس سازمان غذا و دارو با تاکید بر لزوم آموزش 
همگانی در خصوص عوارض ناشــی از مصرف خودسرانه 
آنتــی بیوتیک ها، گفــت: میانگین مصرف ســالیانه آنتی 
بیوتیک ها در کشــور ما 3 برابر بیشتر از کشورهای عضو 

OECD )سازمان همکاری و توسعه اقتصادی( است.
بــه گزارش روابــط عمومی ســازمان غــذا و دارو، دکتر 
»ســیدحیدر محمــدی« در پیامــی به مناســبت هفته 
آگاه ســازی آنتی بیوتیک  ها در پیامی آورده است:» امروزه 
مصرف بی رویه آنتی بیوتیک ها به حدی رسیده که به یک 
تهدید برای ســلامت انسان ها تبدیل شــده است. تجویز 
غیر منطقی و مصرف بی رویــه داروهای ضد میکروبی در 
جمعیت انســانی و مزارع پــرورش دام و طیور، رفته رفته 
بســیاری از میکروب ها را در برابر این داروها مقاوم کرده 
است و گسترش بیش از حد این پدیده، نتیجه ای جز بروز 

فاجعه در پی نخواهد داشت.
همچنین طی ســالیان اخیر مقاومــت در برابر داروهای 
ضدمیکروبی به یک معضل جهانی مبدل شده و همین امر 
کارشناسان سازمان جهانی بهداشت را بسیار نگران کرده 
است؛ تا جایی که سازمان جهانی بهداشت از تاریخ ۱۸ تا 
2۴ نوامبر را هفته جهانی آگاه سازی داروهای ضدمیکروبی 

و پیشگیری از مقاومت میکروبی نامگذاری کرده است.
شــعار این هفتــه در ســال 2۰23، »همه بــا هم برای 
پیشــگیری از مقاومت به داروهای ضد میکروبی« با هدف 
افزایش حساسیت سیاست گذاران، شاغلین حرف پزشکی 

و عموم مردم، به این مهم، نامگذاری شده است.
سازمان بهداشت جهانی چهار دلیل برای کاهش اثر بخشی 
داروهای ضد میکروبی شامل مصرف خودسرانه، تجویز غیر 
منطقی توســط درمانگران، عدم اتمام دوره درمان توسط 
بیمــاران و مصــرف باقیمانده داروهــای ضدمیکروبی در 

گوشت دام و طیور عنوان کرده است.

آمار مصــرف آنتی بیوتیک ها در ایران، نســبت به برخی 
کشــورهای دنیا بالاتر اســت؛ به طوریکــه میزان مصرف 
ســالیانه آنتی بیوتیک های سیستمیک که عمده ترین آن 
آنتــی بیوتیک های مصرفــی در این گروه قــرار دارد، در 
کشــور ما 3 برابر بیشــتر از میانگین مصرف سالیانه آن 
در کشــورهای عضو OECD )سازمان همکاری و توسعه 

اقتصادی( است.  
افزایش مصــرف بی رویه آنتی بیوتیک هــا، می تواند باعث 
افزایــش عوارض ناخواســته جدی و حتــی تهدیدکننده 
حیات نیز شود. از طرفی این مسئله، تأثیرات بسیار بزرگی 
بر ســلامتی جامعه دارد؛ چرا که برخی بیماری های قابل 
درمان، حالا چالشــی بزرگ برای پزشــکان، داروسازان و 
سیاســت گذاران به شــمار می روند. بنابراین، آگاه سازی 
جامعه به منظور کنترل مقاومت میکروبی بســیار حیاتی 
اســت. به همین دلیل، هفته آگاه ســازی آنتی بیوتیک در 
ترویج فرهنگ اســتفاده صحیح و مناسب آنتی بیوتیک و 
کاهش مصرف کنترل نشــده آنتی بیوتیک ها و در نهایت 

کنترل مقاومت میکروبی تأکید دارد.
بر اســاس شــاخص اعلام شده از سوی ســازمان جهانی 
بهداشت، میانگین نســخ حاوی آنتی بیوتیک در ایران از 
۵۵ درصد در ســال ۱3۷۵ به 3۶ درصد در ســال ۱۴۰۱ 
کاهش یافته اســت. این کاهش نشــان دهنده ثمر بخش 
بودن آموزش ها و نظارت های به عمل آمده توســط وزارت 
بهداشــت، سازمان غذا و دارو و دانشگاه های علوم پزشکی 

سراسر کشور است.
در حال حاضر کاهش شــاخص نسخ حاوی آنتی بیوتیک 
کافی نیســت و توجــه به نوع آنتی بیوتیــک تجویزی بر 
اســاس توصیه سازمان جهانی بهداشــت، ضروری است. 
گروه درمانگر نســبت به گروه آنتی بیوتیکی که پتانسیل 
مقاومــت بالاتــری دارند و در معرض خطر نســبتا بالای 
مقاومت باکتریایی هســتند، توجه ویژه ای داشته باشند. 
چرا که عدم مصرف مسئولانه از این گروه، تهدید جدی به 
شــمار می آید و با ادامه این روند کم کم به طور کامل در 

مقابل میکروب ها خلع سلاح می شویم.
بنابراین توجــه جدی به رعایت پروتکل های بهداشــتی، 
رعایــت اصــول تجویــز و مصــرف منطقــی داروهای 
ضدمیکروبی، عدم مصرف خودسرانه داروهای ضدمیکروبی 
و کنترل عفونت های بیمارســتانی، راه حل جدی و مهم، 
برای پیشگیری از بروز مقاومت میکروبی و کاهش مصرف 
داروهای ضد میکروبی است. رسالت سازمان غذا و دارو در 
این خصوص، آموزش و آگاه سازی عمومی، نظارت و پایش 
مصــرف داروهای آنتی میکروبیــال و تدوین پروتکل های 
اســتفاده صحیح و بهینه از ضدعفونی کننده ها در مراکز 

درمانی است.
بنابراین بــرای تحقق پیشــگیری از مقاومت به داروهای 
ضد میکروبی باید همه باهم با مشارکت مسئولانه جامعه 
پزشکی و عموم مردم در این راه گام های موثری برداریم.«

بیملاحظهگیهاییکهسلامترابیشتربهخطرمیاندازد
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